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پوری حسینی با گلایه از مانع تراشی و عدم همکاری مدیران به »شهروند« خبر داد:

برنامه ریزی انحلال سازمان خصوصی سازی در سال 96 

سه شنبه 20 بهمن 1394 | سال سوم | شماره 782 4

شهروند| خصوصی سازی در ایران راه پرفرازونشیبی 
را طی کرده تا به نقطه کنونی رســیده اســت. یکی از 
مهم ترین دلایل واگذاری ها در ســال های گذشــته، 
کاهش حجم دولــت و افزایش تــوان رقابت در بخش 
خصوصی بود؛ به همین دلیل هم دولت در ســال های 
پس از جنگ نخستین گام های کوچک سازی دولت و 
واگذاری ها را برداشت. این گام ها اندکی بعد متوقف شد 
تا آن که با ابلاغ فرمان رهبری برای اجرای اصل 44 قانون 
اساسی )ســال 1384( موضوع واگذاری های وارد دور 
تازه ای شد. ســازمان خصوصی سازی به عنوان مسئول 
بررسی و قیمت گذاری و آماده ســازی شرکت ها برای 
واگذاری بنا داشــت تا پس از ابلاغ این فرمان، حداکثر 
 10ساله شرکت های دولتی را با توجه به گروه بندی آنها

)گروه یــک، دو و ســه( واگذار کند. حــال این که چرا 
واگذاری ها پس از این همه  ســال هنوز هــم به پایان 
نرســیده و به گفته پوری حســینی رئیس ســازمان 
خصوصی سازی هنوز 120 شرکت دیگر برای واگذاری 
باقی مانده، موضوعی اســت که باید بــدان پرداخت تا 
فهمید که چرا همه آنها به طور قطع در  سال آینده هم 
واگذار نمی شود و با این حساب سازمان خصوصی سازی 
تا  سال 96 همچنان ادامه فعالیت خواهد داشت و منحل 
نمی شود. این مشکل که ریشــه در مدیریت یک دهه 
ســازمان خصوصی ســازی و بخش های دولتی دارد، 
به دلایل متعدد و مختلف ادامه دارد و همین نکته هم 
محل انتقاد رئیس کنونی سازمان خصوصی سازی است. 
به دلیل نــوع واگذاری ها و شــرکت ها و عدم تمایل به 
خصوصی سازی )میان مدیران و هیأت مدیره شرکت های 
دولتی( این واگذاری ها تا به امروز با چالش های زیادی 
روبه رو بوده است. این نکته را روز گذشته میرعلی اشرف 
عبدالله پوری حسینی رئیس سازمان خصوصی سازی 
در مورد وضع سازمان خصوصی ســازی توضیح داد و 
برنامه هایش به ویژه در مورد تعیین تکلیف سهام عدالت 

و شرکت هایی که قرار است واگذار شوند را توضیح داد. 
همکاری تام از سوی مدیران نداریم 

پوری حســینی دربــاره این که برنامه  ســال آینده 
خصوصی سازی چیست و چرا برخی از شرکت ها دوباره 
از لیست خصوصی ســازی خارج شدند، به »شهروند« 
گفت: برای  سال آینده هنوز 120 شرکت برای واگذاری 
باقی مانده که تعدادی از این شرکت ها هنوز آماده برای 
واگذاری نیستند و تعدادی از آنها نیز هنوز قابل واگذاری 
نیســتند. بنابراین برای  ســال 95 همه این شرکت ها 
به طور قطع واگذار نخواهند شــد.  او درخصوص زمان 
انحلال سازمان خصوصی ســازی که باید پس از اتمام 
واگذاری ها صورت بگیرد، هم به »شــهروند« توضیح 
داد: در عمــل واگذاری شــرکت های موجود تا  ســال 
96 به طول می انجامد و این یعنی تا این زمان ســازمان 
خصوصی سازی باقی خواهد ماند اما برای پس از این ایام 

برای انحلال سازمان خصوصی سازی برنامه داریم. 

برق گران، مانع واگذاری 
او در مــورد دلایل خروج برخی شــرکت ها ازجمله 
شرکت های وزارت نیرو از لیست واگذاری های سازمان 
خصوصی سازی توضیح داد: خصوصی سازی کار ساده ای 
نیست و ما همکاری تام و تمامی برای واگذاری از طرف 
مدیران نداریم اما در مورد شــرکت های باقی مانده باید 
گفت برخی از آنها آماده واگذاری نیستند و برخی از آنها 
در شرایط فعلی قابل واگذاری نیستند.  پوری حسینی 
اضافه کرد: ازجمله شــرکت هایی که درشرایط فعلی 
قابل واگذاری نیستند؛ شرکت های برقی و گازی وزارت 
نیرو هســتند که در بودجه 95 به لیست شرکت های 
دولتی بازگشــتند. لازمــه واگذاری این شــرکت ها 
قیمت گذاری آنهاست. قیمت گذاری این شرکت ها نیز 
به طور مستقیم ارتباط با قیمت برق و گاز دارد.  رئیس 
سازمان خصوصی سازی توضیح داد: تا زمانی که قیمت ها 
آزادســازی کامل نشــده و قیمت واقعی برای خریدار 
مشخص نشود، نمی توان این شــرکت ها را واگذار کرد. 
اگر این شرکت ها درشرایط فعلی واگذار شوند، خریدار 
چاره ای جز افزایش قیمت ها ندارد و ممکن اســت این 
افزایش تا دوبرابر قیمت کنونی هم باشد. بنابراین چاره ای 
جز صبرکردن برای واقعی شــدن قیمت ها و پس از آن 

واگذارشدن وجود ندارد. 
برای سرخابی ها مقصر نیستیم 

پوری حســینی در مورد واگذاری دو تیم اســتقلال 
و پرســپولیس گفــت: در زمینــه مزایــده واگذاری 
سهام باشگاه های اســتقلال و پرســپولیس سازمان 
خصوصی ســازی نقشــی در تأیید یــا ردصلاحیت 
متقاضیــان نداشــته اســت. وی افــزود: در دولــت 
یازدهم تاکنــون 17 درصد از مجمــوع واگذاری ها به 
بخش خصوصی واقعی ســپرده شــده و بــا توجه به 
آسیب شناسی های صورت گرفته در زمینه مزایده های 
بخش خصوصی ســازمان خصوصی سازی عزم جدی 

خود را بــرای واگذاری شــرکت ها به بخش خصوصی 
واقعی جزم کرده است.

سهام عدالت تا فروردین 95 
رئیس سازمان خصوصی سازی از بسته شدن پرونده 
ســهام عدالت در فروردین 95 خبر داد و گفت: پرونده 
سهام عدالت برای  سال 95 بسته خواهد شد و سود سهام 
از شرکت های حاضر گرفته می شــود. اما سهام عدالت 
به طورحتم درپایان  سال 95 قابل خریدوفروش نیست 
و هیچ برگه با هیچ عنوانی قابل خریدوفروش نیست. ما 
درنهایت تا آزادشدن سهام عدالت و پرداخت قیمت کامل 
سهام، صاحب برگه های سهام را همان فردی می دانیم 
که برگه به نام او صادر شده است.  او اضافه کرد: درحال 
حاضر تمامی شرکت ها به جز یک یا دو شرکت که  سال 
مالی آنها اسفند ماه نیست، صورت های مالی خود را ارایه 
کرده و سود را نیز تا به الان واریز کرده اند. ما از شرکت ها 
درخواست کردیم تا پیش از مجمع و ارایه گزارش های 
مالی )تیرماه 95( میزان سود محقق شــده و واریزی را 
اعلام کنند که همه شــرکت ها به جز دو شرکت، با این 

شرایط فعالیت می کنند. 
توضیح درباره واگذاری نیشکر 

پوری حســینی در مــورد موضوع واگذاری ســهام 
شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی و شایعه مذاکره 
با یک ســرمایه گذار خارجی و هلدینگ داخلی در چه 
مرحله ای قرار دارد، عنوان کرد: سازمان خصوصی سازی 
برای واگذاری این دارایی پیشــتر نســبت به واگذاری 
20 درصدی ســهم دولت اعلام آمادگی کرده بود. وی 
ادامه داد: این که درحال حاضر ســرمایه گذار سوییسی 
یا هلدینگ بورســی برای خرید این دارایی با سازمان 
خصوصی سازی وارد مذاکره شده باشند، صحت ندارد، 
هرچند که ممکن است با توجه به مالکیت 40 درصدی 
بانک های ملی و صادرات در این شــرکت به طور مجزا 
علاقه داشته باشند که دارایی خود را به مشتریان دیگری 

با مذاکره و بازاریابی واگذار کنند که این موضوع ارتباطی 
به خصوصی سازی ندارد. رئیس سازمان خصوصی سازی 
با اشاره به موضوع واگذاری سهام آلومینیوم المهدی و 
طرح هرمزال و شایعاتی مبنی بر این که ضمانتنامه های 
کافی از خریدار برای بدهی مطالبات بانک های خارجی 
و بورس کالا گرفته نشــده است، پاســخ داد: شرکت 
آلومینیوم المهدی از  ســال 83 یعنی 11 سال قبل در 
فهرست سازمان خصوصی ســازی بوده و درچند نوبت 
این دارایی قیمت گذاری شده است. وی ادامه داد: مزایده 
این شرکت در تیرماه  ســال 93 درحالی بدون مشتری 
بود که با تکرار دوباره این مزایده در اســفندماه پارسال 
با حضور خریدار معامله شــد. به گفته پوری حسینی، 
یوان محاسبات این حق را دارد که همواره برای موضوع 
واگذاری دارایی های دولتی، ســند، توضیح و گزارش 
درخواست کند و وظیفه خصوصی سازی نیز پاسخ به این 
درخواست ها و شبهات است، منتهی به همان اندازه که 
در نهادهای نظارتی این حق را برای خود قایل هستند، 
سازمان خصوصی ســازی نیز با نهایت دقت در اجرای 

قوانین و مقررات گام برداشته است.
المهدی و هرمزال چه شد؟

رئیس سازمان خصوصی ســازی عنوان کرد: پس از 
گذشت 5ماه از ورود دیوان محاسبات و سازمان بازرسی 
کل کشور به ماجرای واگذاری ســهام المهدی و طرح 
هرمزال بالاخره تردیدها از بابت قیمت گذاری و فرآیند 
واگذاری این دارایی به اغنای این نهادهای نظارتی رسید 
و عنوان کردند که مشــکلی در واگذاری وجود نداشته 
است، براین اساس با الحاقیه ای به مصوبه هیأت واگذاری 
از آن دفــاع کردند. وی ادامــه داد: المهدی که از حدود  
سال 74 فعالیت خود را آغاز کرده، با وجود برخورداری 
از حجم دارایــی بالا اما نه تنها ریالی برای دولت ســود 
محقق نکرده، بلکه زیان انباشته 500 میلیارد تومانی را 
نیز بر جای گذاشته است. او عنوان کرد: مدیران سازمان 
بازرسی کل کشور پس از این گزارشی تهیه کرده بودند 
که این گزارش مورد استناد برخی اشخاص قرار گرفت و 
تبدیل به شکوائیه ای شد که در هیأت داوری واگذاری ها 
به منظور بررســی در دســتور کار قرار گرفت. تاکنون 
2 جلسه در این زمینه برگزار شده و خصوصی سازی از 
عملکرد خود دفاع کرده و ایــن پرونده هم اکنون آماده 
صدور رأی در روزهای آینده شده است. وی ادامه داد: این 
امیدواری وجود دارد که با مراقبت از بیت المال و اجرای 
اصل 44 قانون اساســی وظایف نهادها به خوبی انجام 
شود، سازمان خصوصی سازی در همه واگذاری های خود 
و آنچه به خریداران می فروشد، به عنوان اقساط همواره 
دارایی ها تا تسویه نهایی بدهی ها در ید خصوصی سازی 
باقی می ماند و اگر خریدار در هر مرحله ای تعهد خود را 
انجام ندهد، از ترهین و ید خصوصی ســازی این دارایی 
خارج نخواهد شــد و همه آنچه را که واگــذار کرده از 

خریدار پس می گیرد. 

قیمت طلا به 1165 دلار رسید

برق منطقه ای تهران: خاموشی تهران 
برنامه ریزی شده نبود

 ایران 30 میلیون دلار گوشت
از قزاقستان خرید

 حساب های بانکی ایران در هند
هنوز فعال نشده است

نفت اوپک بشکه ای 29 دلار شد

رئیس سازمان شیلات ایران:  هزار تن محصول 
شیلاتی به روسیه صادر شد

تشکیل کمیسیون تخصصی فناوری 
اطلاعات و ارتباطات در مجلس

وزرای نفت ونزوئلا و عربستان درباره نفت 
رایزنی کردند

معاون وزیر تعاون: اساسنامه تعاونی های 
مسکن تغییر می کند 

بدون شرح

گزیده خوانی

تأســیس بانک و بیمه چینی در قشــم| 
حمیدرضا مومنی مدیرعامل منطقه آزاد قشم با بیان 
این که در سفر اخیر رئیس جمهوری چین به ایران 
توافقاتی برای راه اندازی بانک و بیمه چینی در قشم 
انجام شد، گفت: چین تنها گزینه ما برای راه اندازی 
بانک و بیمه خارجی نیست و ژاپن و فرانسه هم برای 
تأســیس بانک خارجی در منطقه آزاد قشم اعلام 

آمادگی کرده اند.
تســهیل شــرایط پرداخــت وجــوه 
سپرده گذاران ثامن الحجج| یک هفته پس از 
شروع پرداخت وجوه ســپرده گذاران ثامن الحجج 
بانک پارسیان شرایط ارایه منابع سپرده ها را تغییر 
داد. براین اســاس قرار شد تا سپرده ها در سه سطح 
کمتر از سه، پنج و 10 میلیون تومان و در دوره های 
مختلف پرداخت شــود. آخرین اطلاعیه منتشره 
ازســوی بانک پارســیان حاکی از تسهیل شرایط 
برای سپرده گذاران تا سقف 3 میلیون تومان است، 
به طوری که این گروه دیگر برای مراجعه به شــعب 
بانک پارسیان و دریافت مبالغ خود نیازی به رعایت 
زمان بندی و مراجعه براساس آخرین عدد کدملی 

خود ندارند. 
مخالفت عربســتان با درخواست فشار به 
ایران| یک مقام آگاه به رویتــرز گفت: درحالی  که 
وزیر نفــت ونزوئلا مذاکره نفتی با عربســتان برای 
کاهش عرضه نفت را ســازنده اعلام می کند اما این 
کشور برای فشار به ایران حاضر به کاهش عرضه نفت 
نخواهد شد. دل پینو وزیر نفت ونزوئلا چند روز پیش 
به روسیه سفر کرده بود، روز گذشته هم با وزیر نفت 
عربستان سعودی دیدار کرد و قرار است در روزهای 
آینده با مسئولان نفتی ایران، عراق و قطر نیز ملاقات 

داشته باشد.
تمایل شرکت فرانسوی برای خرید سهام 
مخابرات در ابهــام| داود زارعیان ســخنگوی 
مخابرات ایــران دربــاره مذاکــره و علاقه مندی 
اپراتور فرانسوی اورنج برای خرید سهام اپراتور اول 
تلفن همراه پس از لغو تحریم ها که ازســوی وزارت 
ارتباطات عنوان شده، گفت: از گذشته این شرکت 
فرانســوی برای ســرمایه گذاری در شرکت ایرانی 
مخابرات ابراز تمایل کرده بود. اکنون با رفع تحریم ها 
این شــرکت اعلام کرده که برنامه های کلانی برای 

حضور در منطقه خاورمیانه پیش بینی کرده است.
کاهش قیمت 4 گروه دیگر موادغذایی| بانک 
مرکزی گزارش هفتگی متوسط قیمت خرده فروشی 
برخی از مواد خوراکی در تهران را برای هفته منتهی 
به 16 بهمن ماه 1394 اعلام کرد که براین اســاس 
قیمت 4گروه مــواد خوراکی کاهش یافته اســت. 
درهفته مذکور نرخ تخم مرغ 1.7درصد، میوه های 
تازه 3.7درصد، سبزی های تازه 7.2 درصد و گوشت 
مــرغ 4.3 درصد افت داشــته اســت، قیمت برنج 

1.6 درصد و چای 0.7 درصد با رشد مواجه شد. 
تشکیل کمیته تخصصی تأمین برق تهران| 
نگرانــی از تأمین پایدار برق تابســتان 95 به علت 
کمبود شــدید در افزایش ظرفیت هــای تولید و 
پیش بینی افزایش میزان مصــرف بیش از افزایش 
ظرفیت تولید برق، از هم اکنــون وجود دارد. بدین 
منظور در کلانشــهر تهران برای تأمین پایدار برق 
در تابستان 95 از هم اکنون کمیته تخصصی تأمین 
برق تهران در تابســتان 95 تشکیل شده است. این 
درحالی است که ظرفیت تولید برق تهران نسبت به 
کل کشور 15.8 درصد است، پیک مصرف تابستانه 
تهران حدود 18 درصد از پیک مصرف برق کشور را 

به خود اختصاص می دهد. 
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شــهروند| نفوذ رکود اقتصادی به لایه های زیرین 
صنایع در حالی بازار فولاد را به شــدت تحت تأثیر قرار 
داده که گفته می شود، فولادســازان با دپوی 3 میلیون 
تنی تولیدات خود روبه رو هستند. انبار واحدهای فولادی 
درحالی مملــو از محصولات فولادی شــده که مهدی 
کرباسیان، معاون وزیر صنعت از واردات 2 میلیون تنی 
فولاد در سایه غفلت دولت خبر می دهد. وارداتی که بازار 
کشور را با مشکل مواجه کرده است. فولادسازان ایرانی 
که از دامپینگ محصولات چینی در بازارهای جهانی به 
عجز درآمده اند، حالا در بازار داخلی نیز باید به مقابله با 
ارزان فروشی چشم بادامی ها بپردازند. این درحالی است که 
دولت چین حمایت های گسترده ای را از صنعت فولاد خود 
انجام می دهد و صادرکنندگان این محصول نه تنها معاف 
از مالیات هستند بلکه مشمول جایزه صادراتی نیز هستند. 

نکته ای که رئیس سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی بر آن صحه گذاشته و می گوید: جایزه صادراتی 
چینی ها به فولاد، منجر به رقابت شدیدی در بازار شده 
است که بر این اساس مکاتباتی با رئیس جمهوری برای 
برقراری جایزه صادراتی فولاد صورت گرفته است. او با 
اشاره به این که تنها مسیر ایران برای تأمین مالی ظرف 
سال های تحریم، فاینانس از طریق کشور چین بود، گفت: 
اکنون علاوه بر فاینانس های چین، کشــورهای ایتالیا 
و فرانسه نیز وارد عمل شده  اند و 4.5  میلیون یورو برای 
پروژه های معدن و صنایع معدنی ایران فاینانس گشایش 
خواهند کرد. از سوی دیگر، کشــورهای ژاپن و آلمان 
برای تأمین مالی به روش فاینانس در پروژه های معدن 
و صنایع معدنی ایران اعلام آمادگی کرده اند. کرباسیان 
همچنین از تقاضای شرکت های ریوتنتو کانادا و گلنکور 

انگلیسی-سوییسی برای سرمایه گذاری در معادن ایران 
خبر داد و گفت در صورت انعقاد قرارداد با این شرکت های 
بزرگ چند ملیتی بزرگان معدن دنیا برای سرمایه گذاری 
و انجام انواع پروژه ها وارد ایران خواهند شــد. این مقام 
مسئول با بیان این که هنوز شرکت های آمریکایی تماسی 
با ایران برای حضور در پروژه های معدن و صنایع معدنی 
نداشته اند، افزود: اما شرکت های بزرگ بین المللی که 
بخشی از سهام آنها در اختیار آمریکا است برای حضور در 

این بخش از اقتصاد ایران اعلام آمادگی کرده اند.
سرمایه گذاری فرانسه و ایتالیا در آلومینیوم

رئیس سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
گفت: در حوزه آلومینیوم، تفاهمنامه هایی با ایتالیا و فرانسه 
برای سرمایه گذاری صورت گرفته که ارزش افزوده اصلی 
آن در گاز و انرژی اســت که این دو مزیت ایران است. به 

گفته معاون وزیر صنعت در سال 94 با حمایت دولت و 
مجلس، سرمایه صندوق بیمه معدنی از 10 میلیارد تومان 
به 110 میلیارد تومان  افزایش یافته و پول آن نیز واریز شده 
است و امید می رود در زمان تصویب قانون بودجه  سال 96 
نیز به افزایش سرمایه این صندوق به 500 میلیون دلار از 
منابع صندوق توسعه ملی منجر شود. کرباسیان در ادامه با 
بیان این که رکود در بخش معدن و صنایع معدنی همچنان 
پابرجاست، تصریح کرد: امید می رود با تصمیمات دولت 
بتوان رونق را در این بخش شاهد بود. او افزود: همچنین 
برای سایر صنایع معدنی به غیراز فولاد نیز پیشنهاداتی در 
قالب پرداخت جایزه صادراتی و استمهال بدهی به معاون 
اول رئیس جمهوری ارایه شده که وی نیز دستور ویژه داده 
تا در نخستین جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی این موضوع 

برای بررسی در دستور کار ویژه قرار گیرد. 

معاون وزیر صنعت از حضور سرمایه گذاران بزرگ اروپا در صنایع معدنی ایران خبر داد:

غافل شدیم، چین 2 میلیون تن فولاد وارد ایران کرد

عدد خبر

اجاره بهای مســکن در یک ســال منتهی به پاییز امسال 
11.9درصــد، در شــهرهای بــزرگ 12درصد، شــهرهای 
متوســط 11.1درصــد و شــهرهای کوچــک 13.2درصد 
افزایش داشته است. براساس تازه ترین گزارش بانک مرکزی 
بهای اجاره در پاییز 94 در تمام اســتان های کشــور افزایش 
داشته اســت. بیشــترین میزان افزایش اجاره در استان های 

چهارمحال وبختیاری، مازندران و اصفهان بوده است. 

علی بعیدی مدیرکل فنــاوری اطلاعات و ارتباطات گمرک 
اعلام کرد: برخی اظهارکننده ها پشت کارت های بازرگانی یک بار 
مصرف مخفی شده تا هویت اصلی آنها برای نپرداختن حقوق و 
عوارض گمرکی و تخلفات احتمالی آشکار نشود. به عنوان مثال 
در گزارش های گمرک متوجه شدیم زنی روستایی که سرمایه 
زندگی اش کمتر از 100هزارتومان بوده، با 256 فقره اظهارنامه 

بیش از 700 خودروی سواری پورشه وارد کرده است.

آنکتاد اعلام کرد: جریان سرمایه گذاری مستقیم خارجی 
درجهان در سال 2015 با 36 درصد افزایش نسبت به سال 
قبل از آن به 1.7تریلیون دلار رســید که این رقم بالاترین 
میزان از بحــران مالی ســال های 2008 و 2009 تاکنون 
به شمار می رود. براســاس این گزارش 90درصد افزایش 
سرمایه گذاری های خارجی متعلق به کشورهایی با اقتصاد 

پیشرفته بوده است. 

حمید شریف رازی مدیرعامل شرکت ملی مهندسی 
و ســاختمان نفت ایران از مذاکره با کشورهای مالزی، 
اندونــزی، آفریقای جنوبی، ســیرالئون، برزیل و هند 
برای مشارکت در ساخت و خرید سهام پالایشگاه های 
نفت خــام خبــر داد و گفت: بــه زودی یــک هیأت 
 مذاکره کننده بــرای تعییــن جزییات کار بــه ایران

می آید. 
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سهام پالایشگاه های خود را به ایران واگذار می کنندرشد سرمایه گذاری مستقیم خارجی در جهان پورشه، توسط زن فقیر روستایی وارد شدافزایش اجاره بها در پاییز 94

رویداد خبری

نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر:

عمده طلاهای زینتی قاچاق است
شــهروند| روز گذشــته نایب رئیس اتحادیه 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان طــلا و جواهر از 
رایزنی اتحادیه طلا و جواهر با گمرک و ســازمان 
توســعه تجارت برای کاهش قاچاق طلا خبر داد. 
در همین راســتا منصور نامدار زندی، نایب رئیس 
اتحادیه تولیدکننــدگان و صادرکنندگان طلا و 
جواهر با تاکید براین که بخش عمده طلای زینتی 
عرضه شده در بازار ایران قاچاق است، گفت: بخشی 
از قاچاق طلای ایتالیایی از طریق امارات وارد کشور 
می شــود.  البته بخش عمده قاچاق ورودی مربوط 
به طلاهای ساخت ترکیه اســت که رتبه اول را در 
این زمینــه به خود اختصــاص داده و مصنوعاتی 
نیز از کشــور هند به ایران قاچاق می شود که زیاد 
با سلیقه ایرانی ها مطابق نیســت. درحالی که در 
زمینه برندسازی و تولیدات، ایران نتوانسته موفق 
باشد، بســیاری از تولیدات داخلی طلا و جواهر با 
برندهای خارجی توزیع می شود. بنابراین باید برای 
استفاده از تولیدات داخلی و مصنوعات طلای بومی 

فرهنگ سازی شود. 

از میان 4 بازار عمده اعلام شد

سازمان همکاری اسلامی رتبه اول 
بازار صادراتی ایران

شهروند| کشورهای عضو ســازمان همکاری 
اســلامی )OIC( در دوره 9 ماه نخست امسال با 
جذب 29 میلیون و 167 هزار تن کالای صادراتی 
کشــور ما بــه ارزش 13 میلیــارد و 663 میلیون 
دلار بالاترین ســهم مبادله تجاری را با ایران بین 
سازمان های بین المللی داشتند. جدول داده های 
آماری سازمان توسعه تجارت ایران نشان می دهد 
میزان جذب کالاهای صادراتی ایــران در 9 ماهه 
امسال از نظر وزن و ارزش در مقایسه با مدت مشابه 
پارسال )فروردین تا پایان آذر( به ترتیب 4 و 3 درصد 
کاهش یافت.  بــه گزارش ایرنا کشــورهای عضو 
شــورای همکاری خلیج فارس )PGCC( نیز در 
این مدت با واردات 9 میلیون و 283 هزار تن کالای 
صادراتی ایران به ارزش چهار میلیارد و 328 میلیون 
دلار در جایگاه دوم قرار گرفتند که در مقایســه با 
دوره 9 ماهه پارســال از نظر وزن و ارزش به ترتیب 
45 و 34 درصد رشد داشت.  علاوه براین کشورهای 
 )ECO( عضو ســازمان همکاری اقتصــادی اکو
درمدت مورد بررســی، هفت میلیون و 123 هزار 
تن کالای صادراتی ایران را به ارزش چهار میلیارد 
و 188 میلیون دلار خریداری کردند که در مقایسه 
با 9 ماه نخست سال 1393 از لحاظ وزن و ارزش به 

ترتیب 22 و 24 درصد کاهش ثبت کرد.

تبدیل زباله ایرانی به برق فرانسوی
شهروند| پس از اجرایی شــدن برجام در کنار 
غول های انرژی که به ایران ســفر کردند، بسیاری 
از شــرکت ها در حوزه انرژی های تجدیدپذیر نیز 
برای تولید برق از منابع پاک در ایران اعلام آمادگی 
کرده اند. در همین زمینه شرکت CNIM  فرانسه 
خواستار تولید برق از زباله در ایران شده است. این 
درحالی اســت که درروزهای اخیر جلســه ای در 
مجموعــه وزارت نیرو با ســرمایه گذاران خارجی 
برگزار شد که محور مورد بحث در این جلسه، توسعه 
انرژی های تجدیدپذیر و نو در ایران بود. به گزارش 
ایرنا مدیران شرکت  CNIM  فرانسه در این جلسه 
موضوع  تعیین هزینه تبدیل هر واحد زباله به برق 
در خصوص زباله تحویلی از سوی شهرداری ها برای 
ســرمایه گذاری در این بخش را مورد بررسی قرار 
دادند و شرکت CNIM  ضمن معرفی فعالیت های 
انجام یافته در حوزه زباله سوز، آمادگی خود را برای 
فعالیت در ایران در زمینــه تولید برق از زباله اعلام 

کرد.

امضای 38 میلیارد دلار خط اعتباری 
با روسیه

شهروند| روز گذشته محمد خزاعی، معاون وزیر 
اقتصاد در دیدار مسئولان روسیه قراردادهای خط 
اعتباری 38 میلیارد دلاری را امضا و برای افزایش 
همکاری ها با این کشور مذاکره کرد. به گفته مهدی 
سنایی، ســفیر ایران در روســیه  هدف این دیدار 
امضای مجموعه ای از اسناد و قرارداد خط اعتباری 
بود. در کنار آن مذاکراتی برای همکاری بیشتر دو 
کشــور نیز انجام گرفت. او دراین باره افزود: انجام 
پروژه هایی به ارزش 40 میلیارد دلار برای ما اهمیت 
دارد. همچنین امیدواریم در سال 2016  روسیه وام 
5 میلیــارد دلاری از محل بانک های دولتی خود و 
2 میلیارد دلار از نشــکون بانک را نیز بپردازد. این 
درحالی است که پیش از این قراردادهایی به ارزش 
2 میلیارد دلار هنگام حضــور ولادیمیرپوتین در 
ایران امضا شــد و لازم است امضای قراردادها برای 

خط اعتباری جدید تکمیل شود.

شــهروند| مدیرعامــل یک شــرکت 
اجاره دهنــده هواپیمــا در امــارات گفت: 
ایــن شــرکت انتظــار دارد ایرلاین هــای 
ایرانی بــرای تأمین نیاز خــود و تا دریافت 
هواپیماهــای خریداری شــده از ایرباس از 
این شــرکت هواپیما اجاره کننــد. یکی از 
معدود شــرکت های اجاره دهنده هواپیما 
در امارات به بازار هوایی ایران چشم دوخته 
و منتظر شــرکت های هواپیمایــی ایرانی 
اســت تا برای اجاره هواپیما به این موسسه 
مراجعه کنند. تاراپوره، مدیرعامل شــرکت 
»دوبی ائروســپیس انترپرایز« معتقد است، 
بازه زمانی موجود تا تحویــل هواپیماهای 
خریداری شده توســط ایران، این کشور را 

مجاب می کند برای تأمین نیاز خود به اجاره 
هواپیما رو بیاورد. او پیش بینی می کند 30 
تا 35 هواپیمای دیگر به فهرست فعلی 97 
هواپیمای درخواســتی از این شرکت اضافه 
شود که این سفارش ها از ناحیه ایران خواهد 
بود. به گزارش عربین بیزنس، ایران که بعد از 
سال ها تحریم از محدودیت های اعمال شده 
برصنعت هوانوردی رها شده، ماه گذشته با 
شرکت های هواپیماسازی اروپایی توافق کرد 
که 118 فروند هواپیما از آنها بخرد، اما تحویل 
این هواپیماها ممکن است چند  سال طول 
بکشد، بنابراین ایرلاین های ایرانی  به دنبال 
هواپیماهایی خواهند بود که به صورت فوری 

دراختیار آنها قرار گیرند. 

شــهروند| طی روزهای اخیر بــا روند 
کاهشــی قیمت ها که در برخــی از ارزهای 
خارجی به ویــژه دلار به  وجــود آمد، برخی 
از صرافی ها بنا به دلایلــی از اعلام نرخ روی 
تابلوها خودداری کردند؛ اقدامی که در بازار 
ارز به دســتور بانک مرکزی تعبیر شــد اما 
روز گذشته با دســتور بانک مرکزی، نرخ ها 
دوباره به تابلوها بازگشته و تمام نرخ ها روی 
تابلوهای صرافی هــای دارای مجوز فعالیت 
از بانک مرکزی نقش بســت. براین اساس 
قیمت فروش هر دلار آمریــکا روی تابلوها 
از 3570 تــا 3575تومــان و قیمت خرید 
از 3530 تا 3555تومان درج شــده بود. به 
گزارش مهــر، این درحالی اســت که طبق 

اعلام بانک مرکزی، برخی از سایت هایی که 
نرخ ارزها به قیمت روز بازار )نرخ لحظه ای( را 
درج می کردند، از اعلام نرخ ها روی سایت ها 
منع شــده اند و فعلا اجازه درج قیمت ها را 
ندارند. درعین حال برخی از این سایت ها کلا 
مسدود شده اند یا اعلام می کنند که درحال 
بروزرســانی هســتند. همچنین صرافی ها  
اجازه اعــلام نرخ ها روی ســایت های خود 
را ندارنــد و نرخ ها طی چند روز گذشــته از 
ســایت های صرافی ها حذف شده و برخی 
از ســایت های رســمی هم نرخ برخی از 
ارزهای اصلی مانند دلار را حذف کرده اند. 
ســابقه این گونه برخوردها درگذشته هم 

وجود داشته است.

سودجویی شرکت ها از نیاز ناوگان هوایی ایران به نوسازی

پیش بینی اجاره 35 هواپیما از شرکت اماراتی 
بازگشت قیمت ارزها به تابلوی صرافی  ها

سایت ها اجازه اعلام نرخ ارز ندارند


